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KRATAK SADRŽAJ
Rasprave, podele, pa i sukobi, česti u Srbiji, nisu zaobišli ni lekare članove Srpskog lekarskog društva. Jedna od 

najznačajnijih rasprava u SLD bila je na raskrsnici 19. i 20. veka oko osnivawa Medicinskog fakulteta u Beogradu. Naji
staknutiji i najistrajniji borac za osnivawe Medicinskog fakulteta bio je dr Milan Jovanović Batut. Oglasio se 1899. 
raspravom „Medicinski fakultet Srpskog Universiteta”. Ovaj napor Batuta, vredan svake pažwe, nije doneo ploda. Napro
tiv, dr Mihailo Petrović započeo je kritiku Batuta raspravom „Je li Medicinski fakultet u Srbiji najakutnija sanitet
ska potreba ili ne?”, objavqenom u „Srpskom arhivu” 1900. Međutim, ovakav Petrovićev istup doneo je intervenciju dr Đo
ke Nikolića koja je štampana u listu „Zvezda” Janka Veselinovića, koji je branio Batutove stavove. Otada do 1904. godine o 
Medicinskom fakultetu se nije govorilo. Na Prvom kongresu srpskih lekara i prirodwaka 1904. sve vreme lekarski fa
kultet nije ni pomenut. Međutim, na završetku skupa profesor iz Praga dr Jaromir Hvala sa govornice je poručio „da je 
Prvi srpski kongres spremio materijal za budući lekarski fakultet” i time stavio do znawa prisutnima od kakvog bi zna
čaja za Srbiju bilo wegovo osnivawe. Ali, predsednik Kongresa, predsednik SLD i urednik „Srpskog arhiva” dr Jovan Da
nić, ne osvrćući se na reči dr Hvale, objavio je „da je Prvi kongres srpskih lekara i prirodwaka zakqučio svoj rad”. Bi
lo je očigledno da je Danić pripadao onim lekarskim krugovima koji su qubomorno čuvali određene lekarske privilegi
je i pripadnost srpskoj društvenoj eliti. Iz ovih rasprava i podela u SLD može se zakqučiti da su među lekarima i prva
cima društva postojali vrlo ozbiqni doktrinarni sporovi oko osnivawa Medicinskog fakulteta koji su, izgleda, prera
sli u sukob, što je za posledicu imalo to da je Srbija dobila visoku medicinsku školu u okviru beogradskog univerziteta 
tek po završetku Prvog svetskog rata, sa velikim zakašwewem.

Kqučne reči: rasprave; sukobi; Medicinski fakultet

UVOD

U časopisu „Srpski arhiv za celokupno lekar-
stvo” sadržani su dokumenti o bogatoj istoriji Srp-
skog lekarskog društva. Rasprave, podele, pa i suko-
bi, česti u Srbiji, nisu zaobišli ni lekare člano-
ve SLD. Jedna od najznačajnijih rasprava dogodila se 
na raskrsnici 19. i 20. veka oko osnivawa Medicin-
skog fakulteta u Beogradu. Skoro sve značajne lično-
sti SLD učestvovale su u woj. U to vreme Srbija je bi-
la jedna od retkih država u ovom delu Evrope koja po-
red Crne Gore i Bugarske nije imala medicinski fa-
kultet. Najuporniji, najistrajniji i žestoki pobor-
nik osnivawa Medicinskog fakulteta bio je dr Mi-
lan Jovanović Batut (Slika 1). Mnogi lekari, takođe 
istaknuta imena srpske medicine, nisu delili Batu-
tovo mišqewe. Najglasniji među wima bio je dr Mi-
hailo Petrović (Slika 2) [1]. Ova kritika Batuto-
vih stavova donela je odgovor dr Đoke Nikolića na 
istu temu, ovoga puta u listu „Zvezda” Janka Veseli-
novića [2]. Ovim tekstom želimo da objasnimo uzro-
ke ovako suprotstavqenih stavova lekara oko osni-
vawa Medicinskog fakulteta u Beogradu.

Bez sumwe, medicinski fakultet bio je potreban 
„ne samo nauci uopš te i medicinskoj struci poseb-
no, već i lekarima za wihovo usavršavawe posle za-
vršenih studija” [3] i deo je javnog života jedne ze-
mqe i wene istorije. S druge strane, ne smemo smet-
nuti s uma da su sva ta sporewa u suštini samo pro-
dubqivala probleme ondašwe zdravstvene službe 
i zdravstvene zaštite i usporila osnivawe prvog 

SLIKA 1. Milan Jovanović Batut, osnivač i član Univerzitet
skog osnivačkog odbora za Medicinski fakultet.
FIGURE 1. Milan Jovanović Batut, a founder and member of the Uni‑
versity Foundation Board of the School of Medicine.
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medicinskog fakulteta u zemqi. Stvorena je prazni-
na u Velikoj školi, koja će tih godina prerasti u 
Univerzitet (1905). Visoka medicinska škola bila 
je neophodno potrebna Srbiji radi sprečavawa i le-
čewa bolesti, ali i odbrane zemqe u ratovima koji 
će uslediti.

PRO ET CONTRA

Na sednici Narodne skupštine Kraqevine Srbi-
je 1898. godine doneta je odluka o obrazovawu speci-
jalne komisije čiji je zadatak bio da pripremi zakon-
ski predlog o prerastawu Velike škole u beograd-
ski univerzitet. Komisija je radila u sastavu od ne-
koliko akademika i nekoliko profesora Velike ško-
le. Uloga dr Milana Jovanovića Batuta, profesora 
sudske medicine i javne higijene na Velikoj školi, 
bila je značajnija od uloge drugih članova komisije. 
Ostalo je zabeleženo da su na wegovu inicijativu i 
zahvaqujući wegovoj upornosti u predlog pomenutog 
zakona unete dve vrlo važne odredbe. On je zahtevao 
„da se na našem Univerzitetu ima osnovati, pored 
ostalih i Medicinski fakultet” i „da se za organi-
zaciju ove naše naučne ustanove unosi u državni bu-
xet svake godine po 200.000 dinara” [4].

Ipak, 1899. godine Batut je odlučio da objavi kwi-
žicu pod naslovom „Medicinski fakultet Srpskog 
Universiteta”, verovatno da bi na taj način obja-
snio medicinskoj i stručnoj javnosti zbog čega budu-
ći fakultet predstavqa neizostavnu potrebu. „Uve-

ren sam, da će moje kolege i drugi stručni qudi sadr-
žinu ove kwižice uzeti ozbiqno u pretres i javnu 
diskusiju”, beleži u wenom predgovoru profesor 
Batut, te će svako „u javno i objektivno raspravqa-
we ovog pitawa uneti još više svetlosti u pojedi-
ne odeqke wegove i pomoći pravilnom rešewu svih 
sporova, koji su do sada postojali – a ja drugo ništa 
i ne želim. Pitawe o Medicinskom fakultetu za 
nas je i suviše ozbiqno i sudbonosno, a da bi nas 
pri rešavawu wegovom smeli (ma i za jedan časak) 
zavoditi osećaji sujete i interesi lične prirode” 
[5]. Batut je bio upoznat ili je naslućivao da će we-
gove ideje o osnivawu Medicinskog fakulteta biti 
„dočekane na nož”, rasplamsati polemike i podeli-
ti lekare. Bez sumwe, sporovi su postojali u SLD i 
pre toga, a ovo pitawe je predstavqalo samo dodatno 
uqe na vatru. Otuda je u predgovoru uputio poziv ko-
legama da bi sprečio veću polarizaciju wihovih od-
nosa. Sigurno je vrlo dobro poznavao i prilike u 
srpskom lekarskom udružewu. Uostalom, zašto wego-
vu kwižicu nije objavio „Srpski arhiv za celokup-
no lekarstvo”?

Početkom sledeće godine (1900) vojni hirurg i is-
taknuti član SLD dr Mihailo Petrović objavqu-
je u „Srpskom arhivu” (za Petrovićeve tekstove bi-
lo je prostora u najvažnijem i najznačajnijem srp-
skom medicinskom časopisu) napis pod naslovom 
„Je li Medicinski fakultet u Srbiji najakutnija 
sanitetska potreba ili ne?”, gde je u podnaslovu pi-
salo „Povodom kwige Medicinski fakultet Srp-
skog Univerziteta od dr Milana Jovanovića Batu-
ta” [1]. Petrović je ozlojeđen jer se dr Batut „ogre-
šio o objektivnost” govoreći o našim studentima 
medicine u inostranstvu da oni „i ako polože ispi-
te u brzo opet zaborave sve ono što su na juriš na-
učili” [5]. Time je, smatra Petrović, „naneta qaga 
srpskim lekarima” [1]. U nastavku svoga osvrta na Ba-
tutov tekst pravi matematičke proračune koliko je 
Srbiji potrebno lekara i koliko bi wihovo školo-
vawe u inostranstvu koštalo državu itd. Upoređu-
jući svoje rezultate sa Batutovim, donosi zakqučak 
da bi osnivawem Medicinskog fakulteta došlo do 
hiperprodukcije lekara ili, kako se tada govorilo, 
stvorio bi se lekarski proletarijat. Isto tako, jef-
tinije bi bilo slati na stranu studente i tamo ih 
školovati. Mnogo skupqe bi državu koštalo osni-
vawe Medicinskog fakulteta. Na kraju, autor je zabe-
ležio da „prema svemu ovome, dakle, rezultat je taj, 
da Srbiji nije potreban Medicinski fakultet, bar 
za sada, radi obrazovawa sopstvenih lekara”, poseb-
no naglašavajući da „za kulturno narodnosnu misi-
ju, podižimo najpre bolnice” [1].

Tako je na raskrsnici 19. i 20. veka započela ras-
prava o potrebi osnivawa Medicinskog fakulteta 
u Srbiji. Milan Jovanović Batut se snagom argume-
nata opirao gotovo celom SLD (podsetimo: u „Srp-
skom arhivu” nije bilo prostora za Batutov napis) 
i dokazivao od kolikog je značaja ovakva visokoškol-
ska ustanova za zemqu, kao i za beogradski univerzi-
tet u povoju. A sanitetski kapetan prve klase dr Mi-
hailo Petrović, potowi general, pokušao je da pri-
vede „svojoj istini” Batuta, imajući na svojoj stra-
ni, po svemu sudeći, simpatije SLD. Batut je tvrdo-

SLIKA 2. Mihailo Petrović, protivnik osnivawa Medicinskog 
fakulteta, Batutov oponent u SLD.
FIGURE 2. Mihailo Petrović, Batut’s opponent in SMS, to foundation of 
School of Medicine.
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glavo i uporno ostajao pri svome verovawu, pokazuju-
ći beskrajno strpqewe i kolegijalnost.

Međutim, Batut ima saveznika u dr Đoki Niko-
liću. On ga je sa priličnom uverqivošću branio 
od „do srca uvređenog” Petrovića u svojoj raspravi 
„Medicinski fakultet Srpskog univerziteta (po-
vodom Batutove kwige)”, objavqene te iste 1900. godi-
ne u listu za zabavu, pouku i kwiževnost „Zvezda”, 
urednika Janka Veselinovića. (Još jedna okolnost 
koja nas navodi na pomisao da SLD nije bilo otvo-
reno za suprotna mišqewa, te nije moglo biti go-
vora o objavqivawu Nikolićevog teksta.) Na samom 
početku svoje odbrane Nikolić ukazuje na to da se 
Petrović ogrešio baš u „objektivnost u raspravqa-
wu istaknutog pitawa i uneo elemente čisto subjek-
tivne prirode” [2]. Znajući da će imati oponente, Ba-
tut je, ukazujući na važnost pitawa o kome se pove-
la rasprava (osnivawe Medicinskog fakulteta), po-
zivao da oni (oponenti) ne budu zavedeni „osećajima 
sujete i interesima lične prirode” [5]. Petrović je 
pokazao suprotno. „Sasvim je prirodno”, nastavqa 
dr Đoka Nikolić, „da nam naučna i praktična spre-
ma stranih, medicinskih fakulteta ne može dati 
sve ono, što nama treba, pa bi baš toga radi bilo 
potrebno da se postaramo za svoj sopstveni fakul-
tet, jer se tamo ne obraća nikakva pažwa na zdrav-
stvene prilike naše zemqe i na osobine našega na-
roda, koliko bi se to moglo činiti na domaćem fa-
kultetu” [2]. Presudni su i motivi osnivawa fakul-
teta i sa nacionalno-političkog gledišta. Mnoge 
su evropske zemqe osnovale svoje medicinske fakul-
tete i u mnogo skromnijim uslovima. Nikolić pro-
nalazi niz nelogičnosti u Petrovićevim stavovi-
ma. Između ostalog i u tome što nije jasno kako se 
u zemqi mogu podizati bolnice ako nema medicin-
skog fakulteta u kome će se školovati i usavršava-
ti kadrovi. Što se tiče hiperprodukcije lekara, 
dr Đoka Nikolić naglašava „da je dobro uređen do-
maći medicinski fakultet upravo najsnažnija od-
brana od pravih šarlatana u medicini – od lekar-
skog proletarijata”. Između ostalog, Nikolić navo-
di primer „Zbora liječnika Hrvatske i Slavonije” 
(hrvatski pandan Srpskom lekarskom društvu), ko-
je je još 1888. godine zahtevalo od Sabora i bana „da 
se zagrebačko sveučilište popuni još i medicin-
skim fakultetom”, iako je Hrvatska „mawa i siroma-
šnija od Srbije, a ima već odavna srazmerno mnogo 
više lekarskih snaga od nas” [6].

I na kraju, možda i najvažniji deo odgovora Mi-
hailu Petroviću, koji pokazuje da su otkriveni raz-
lozi ovako negativnog stava prema osnivawu Me-
dicinskog fakulteta. Očigledno je da je postojao 
strah od velike međusobne konkurencije lekara uko-
liko sa osnivawem Medicinskog fakulteta dođe do 
stvarawa ovog profila domaćih visokoobrazova-
nih stručwaka. Ali, i bez toga, naglašava dr Đoka 
Nikolić, „izvesne prilike lekarskog staleža u Be-
ogradu pokazuju već od dužeg vremena ozbiqne simp-
tome: – i stiču jasne i nesumwive znake žestoke, za-
oštrene, očajne, pa – po gde kada – baš i nedostojne 
borbe među lekarima. Danas je ona tek u prvom začet-
ku, i vodi se mahom iz neke sujete i ambicije, a ne 
baš za onu koru nasušnog hleba” [6].

Uprkos svemu, nakon toga, od 1900. do 1905. godine 
u Srpskom lekarskom društvu o Medicinskom fa-
kultetu se više uopšte nije govorilo.

PRVI KONGRES SRPSKIH  
LEKARA I PRIRODWAKA

Četiri godine od ovih vrlo ozbiqnih podela i 
rasprava među srpskim lekarima (1904) u Beogradu 
je održan prvi međunarodni naučni skup – Prvi 
kongres srpskih lekara i prirodwaka. Na Kongre-
su Medicinski fakultet nijednom rečju nije pome-
nut. Međutim, neočekivano, na završetku skupa pro-
fesor iz Praga dr Jaromir Hvala (počasni predsed-
nik Kongresa) poručio je sa govornice srpskim le-
karima „da je Prvi srpski kongres spremio materi-
jal za budući lekarski fakultet i želim vam u čast 
i slavu slovenske nauke da to i postignete pod okri-
qem W. V. Kraqa Petra I” [7]. Odmah posle toga, bez 
pauze, oglasio se predsednik Organizacionog odbo-
ra Kongresa dr Jovan Danić, u čijoj su ličnosti bi-
le koncentrisane tri značajne funkcije: predsed-
nik SLD, urednik „Srpskog arhiva” i predsednik 
Organizacionog odbora Kongresa?! Međutim, on se 
nije ni osvrnuo na reči profesora Hvale i hlad-
no je konstatovao „da je Prvi kongres srpskih leka-
ra i prirodwaka zakqučio svoj rad” [7]. Koji je bio 
motiv ovakvog wegovog postupka? Verovatno je pri-
padao onim lekarskim krugovima koji su u Srbiji 
želeli da održe status quo, qubomorno čuvajući od-
ređene lekarske privilegije i pripadnost srpskoj 
društvenoj eliti. Samo privilegovani pojedinci 
„iz gospodskih i bogataških kuća” bili su zapqu-
snuti dobročinstvima države (davane su stipendi-
je – omogućavano im je da studiraju medicinu u ino-
stranstvu). Zašto bi se uopšte nešto mewalo? Da 
li je to bio svojevrsni Danićev poziv i drugim ko-
legama iz SLD da slede wegov primer?

U zvaničnoj oceni Kongresa, izrečenoj na 32. Glav-
nom godišwem skupu Srpskog lekarskog društva 
30. januara 1905. godine, navedeno je, između ostalog, 
da je „sazivawem ovog kongresa postignuta duhovna 
zajednica svih Južnih Slovena” [8]. Nijedne jedine 
reči o Medicinskom fakultetu?!

Osam meseci kasnije, 3. septembra 1905, dr Mi-
loš Đ. Popović (lekar koji se prvi kod nas oprede-
lio za zubarstvo) napisao je pismo SLD. „Osniva-
wem srpskog Univerziteta vreme je da se ozbiqno 
misli i na osnivawe medicinskog fakulteta,... jer 
do većeg broja lekara možemo doći samo tako ako bu-
demo u zemqi imali medicinsku školu” i predlo-
žio „da se SLD postara da se spreme naučne snage za 
srpski medicinski fakultet na novom Univerzite-
tu” [9]. Pismo je primqeno, ali na 33. Glavnom godi-
šwem skupu 14. septembra 1905. godine nije bilo ni-
kakvog komentara, niti ikakve reakcije SLD (ili 
„Srpski arhiv” to nije zabeležio). Naime, te 1905. 
bio je usvojen zakon kojim je Velika škola u Beogra-
du podignuta na stepen univerziteta. Ali, u wego-
vom sastavu nije bilo Medicinskog fakulteta.

Kasnije, kada su nade za osnivawem prvog medi-
cinskog fakulteta izbledele, neumorni i nepokole-
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bani dr Milan Jovanović Batut izgleda da je oži-
veo stare strahove u SLD pišući članak pod naslo-
vom „Dajte narodu više lekara”, koji je objavqen u 
listu „Zdravqe” 1910. godine. „Tek kad budemo lekar-
ske snage dobijali sa domaćeg Medicinskog fakulte-
ta, tek kad se na lekarsku struku budu mogli odavati 
i sinovi siromašnijih i skromnijih porodica, a 
ne samo bogataši i stipendiste iz gospodskih kuća 
sa velikom protekcijom – dakle, deca, koja samo zna-
ju da su živa, kad su u varoši – tek kad Srbija dobi-
ja lekare, koji su u Beogradu kao i drugi studenti be-
ogradskog Univerziteta svoje đakovawe u skromnim 
prilikama proveli, a pored toga i u bolnicama svog 
seqaka kao bolesnika boqe upoznali, tek onda će i 
naš narod dobiti svoje lekare, koji će ga boqe razu-
meti i lakše se sa wim saživeti” [10].

Godinu dana kasnije ipak se nešto promenilo. U 
SLD 5. maja 1911. dr Batut je održao javno predava-

SLIKA 3. Vojislav Subbotić, šef Hirurškog odeqewa Opšte dr
žavne bolnice, osnivač i prvi profesor hirurgije Medicinskog 
fakulteta.
FIGURE 3. Vojislav Subbotić, a Head of Surgical Department of Gener‑
al State hospital, a founder and first professor of surgery at the School 
of Medicine.

we koje je bilo posvećeno osnivawu Medicinskog 
fakulteta u Beogradu. Predavawu su prisustvova-
li ministri, narodni poslanici, lekari i druge 
ugledne ličnosti. Tom prilikom Batut je pokazao 
da Medicinski fakultet predstavqa ustanovu od 
najvećeg kulturnog i nacionalnog značaja i „da po-
stoje mogućnosti da se on osnuje, da on može odgova-
rati naučnoj i praktičnoj zadaći, a bez bojazni od 
hiperprodukcije i stvarawa medicinskog proleta-
rijata” [4]. Profesor Batut je imao istomišqeni-
ka u ličnosti dr Vojislava Subbotića (Slika 3), še-
fa hirurškog odeqewa Opšte državne bolnice, te 
su wih dvojica izradili nacrt o organizaciji Me-
dicinskog fakulteta u Beogradu. Uprkos tome, iako 
su sve pripreme izvršene, balkanski ratovi i Pr-
vi svetski rat učinili su da Medicinski fakultet 
primi prve studente tek 1919. godine.

ZAKQUČAK

Među lekarima i prvacima Društva postojali su 
vrlo ozbiqni doktrinarni sporovi oko osnivawa 
Medicinskog fakulteta, koji su prerasli u sukob, 
što je na kraju imalo za posledicu da je Srbija dobi-
la visoku medicinsku školu u okviru beogradskog 
univerziteta sa velikim zakašwewem, tek po zavr-
šetku Prvog svetskog rata.
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ABSTRACT
Disputes, divisions and even conflicts, so frequent in Serbia, 

have not bypassed physicians‑members of the Serbian Medi‑
cal Society; ones of the most important occurred at the cross‑
road of the 19th and 20th centuries related to foundation of the 
School of Medicine in Belgrade. The most prominent and per‑
sistent advocate of foundation of the School of Medicine was 
Dr. Milan Jovanović Batut. In 1899, he presented the paper “The 
Medical School of the Serbian University”. Batut`s effort was 
worth serious attention but did not produce fruit. On the con‑
trary, Dr. Mihailo Petrović criticized Batut by opening the dis‑
cussion “Is the Medical School in Serbia the most acute sani‑
tary necessity or not?” in the Serbian Archives, in 1900. How‑
ever, such an attitude led to intervention of Dr. Đoka Nikolić, 
who defended Batut`s views. He published his article in Janko 
Veselinović`s magazine “The Star”. Since then up to 1904, all dis‑
cussions about Medical School had stopped. It was not even 
mentioned during the First Congress of Serbian Physicians and 
Scientists. Nevertheless, at the very end of the gathering, a pro‑
fessor from Prague, Dr. Jaromil Hvala claimed that “the First Ser‑
bian Congress had prepared the material for the future Medi‑

cal School“, thus sending a message to the attendants of what 
importance for Serbia its foundation would have been. But 
the President of both the Congress and the Serbian Medical 
Society, as well as the editor of the Serbian Archives, Dr. Jovan 
Danić announced that „the First Congress of Serbian Physicians 
and Scientists had finished its work“. It was evident that Danić 
belonged to those medical circles which jealously guarded 
special privileges of doctors and other eminent persons who 
had very serious doctrinal disagreements on the foundation of 
the Medical School. All that seemed to have grown into clash, 
which finally resulted in the fact that Serbia got Higher Medi‑
cal School within the University of Belgrade with a great delay, 
only after the First World War.
Key words: disputes; divisions; Medical School

Vukašin ANTIĆ 
Vula Antića 12, 17000 Vranje 
Tel.: 017 432 930 
E‑mail: vukmant@ptt.yu

OUR DISPUTES, DIVISIONS AND CONFLICTS ABOUT FOUNDATION  
OF THE SCHOOL OF MEDICINE IN BELGRADE

Vukašin ANTIĆ1, Žarko VUKOVIĆ2

1Surgical Ward, Vranje Hospital, Health Center, Vranje; 2Serbian Medical Association, Belgrade

* Rad je na XV kongresu lekara Srbije u Vrwačkoj Bawi usmeno izložen u okviru teme „Prilozi za istoriju medicine”.


